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مصاحبه نشريه آلماني اشپیگل آنلاین با رئيس جمهور ارمنستان

در اين مصاحبه رئيس جمهور ارمنستان به سؤالات "اووه کلوسمان" خبرنگار آلماني پيرامون روابط ايروان با مسکو،

تهران، بروکسل و پيرامون جمهوری آذربايجان و قره باغ جواب داده است.

سرویس ارمنستان/آران نیوز
آران نیوز/سرویس خبر/ ارمنستان: نشریه اشپیگل آنلاین مصاحبه ای با روبرت کوچاریان ، رئیس جمهور ارمنستان را منتشر کرده
است.به گزارش آران نیوز به نقل از رسپوبلیکا آرمنیا،در این مصاحبه رئیس جمهور ارمنستان به سؤالات "اووه کلوسمان" خبرنگار
آلمانی پیرامون روابط ایروان با مسکو، تهران، بروکسل و پیرامون جمهوری آذربایجان و قره باغ پاسخ داده است.سؤال- همسایگان
شما یعنی گرجستان و جمهوری آذربایجان به عضویت در ناتو تمایل دارند. ارمنستان، برعکس، عضو قرارداد امنیت جمعی با
روسیه می باشد. آیا شما می خواهید که کشورتان آخرین جبهه مقدم مسکو در قفقاز جنوبی بماند؟جواب- اینگونه تعریف خوشم نمی
آید. عضویت در یک پیمان نظامی می تواند یا هدف نهایی یا پیروی از مد باشد. عضویت در قرارداد امنیت جمعی که روسیه نیز
عضو آن می باشد، با منافع ما در زمینه امنیت مطابقت دارد. برای ارمنستان توسعه همکاری با ناتو نیز مهم می باشد. اما عضویت در
پیمان ناتو امنیت بیشتر را ایجاد نخواهد کرد بلکه عملیات ما را بعنوان متناقض ارائه خواهد کرد.سؤال- چرا؟روبرت کوچاریان : ما در
منطقه پیچیده زندگی می کنیم. ما روابط سازنده با ایران و روابط نزدیک با روسیه داریم. آشکار است که اگر ما عضو ناتو باشیم،
روابط ما با همسایگان خراب خواهند شد. مطمئنم که این امر امنیت ما را افزایش نخواهد داد. به عبارت دیگر ما از نظرات عمل
گرایانه پیروی می کنیم.سؤال- دو نامزد احتمالی ریاست جمهوری در انتخابات بهار سال آینده ناتوگرا محسوب می شوند. آیا بعد از
انتخابات جهت گیری کشور شما می تواند عوض شود؟روبرت کوچاریان : فکر می کنم که تعداد آرای این سیاستمداران در انتخابات
پارلمانی ماه می که فقط 13 درصد بود، مشخصاً نظر انتخاب کنندگان را منعکس می کند.سؤال- درگیری پیرامون قره باغ کوهستانی
ارمنی نشین و پذیرفته نشده از سوی جامعه بین المللی هنوز حل نشده است. طبق موازین حقوق بین المللی آن در خاک آذربایجان
واقع شده است. ملاقات اخیر شما با الهام علی اف رئیس جمهور آذربایجان در سنت پترزبورگ بی حاصل تمام شد. آیا ارمنستان
آماده است سازش کند؟روبرت کوچاریان : علت ناکامی مذاکرات آن است که جمهوری آذربایجان نمی خواهد واقعیت را بپذیرد و فکر
می کند که روند برعکس ممکن می باشد، در صورتیکه به عقب گرداندن چرخ تاریخ غیرممکن می باشد. مردمی که به استقلال رسیده
است، از آن منصرف نخواهد شد.سؤال- جامعه بین المللی هم امکان پذیرش استقلال کوززو را بررسی می کند که اصولاً آلبانی نشین
می باشد. آیا بنظر شما این امر بر قره باغ کوهستانی تأثیر خواهد گذاشت؟روبرت کوچاریان : بعید می داند مردمی که به استقلال
دست یافته و طی 15 سال از آن دفاع کرده است، برای پذیرش آن از سوی ساختارهای مختلف نگران خواهد شد. ما نمی خواهیم خود
را با تشابهات مرتبط سازیم، اما مسلماً قره باغیها هم مانند آلبانیهای کوززو حق استقلال دارند. بویژه که آنها بتنهایی و بدون دخالت
جامعه بین المللی از این حق دفاع می کردند.سؤال- اما جمهوری ارمنستان به آنها کمک کرده است. جمهوری قره باغ کوهستانی به
ارمنستان بستگی دارد، این را در درجه اول در رابطه با ارتش آن می گویم. شما وزیر دفاع قره باغ کوهستانی را به سمت رئیس
ستاد کل نیروهای مسلح ارمنستان منصوب کردید. آیا نظامیان ارمنی در قره باغ علیه آذربایجان جنگیده اند؟روبرت کوچاریان : مردم
ارمنستان می جنگید. آیا شما فکر می کنید که آلبانی که آلبانی های کوزوو کمک نکرده است؟ در اینجا ارتباطات متقابل زیاد هستند و
من آینده ارمنستان و قره باغ را بعنوان فدراسیون نامتقارن تصور می کنم. اما اکنون جمهوری قره باغ کشور کامل می باشد که بسیاری
از مشکلات خود را بهتر از آذربایجان حل می کند، مثلاً در زمینه شکل دهی ساختارهای دولتی.سؤال- جمهوری آذربایجان مسلح می
شود. بودجه نظامی جمهوری آذربایجان در سال جاری برای اولین بار بیشتر از کل بودجه ارمنستان می باشد. آیا خطر جنگ جدید
وجود دارد؟روبرت کوچاریان : این خطر دائماً وجود دارد. البته من شک دارم که بودجه نظامی جمهوری آذربایجان بیشتر از کل
بودجه ماست. من ارزیابی تناسب نیروها فقط بر اساس ارقام را درست نمی دانم. شما باید در نظر بگرید که سرباز دفاع کننده از وطن
خود انگیزه متفاوت از انگیزه سرباز حمله کننده به خاک کشور دیگر دارد.سؤال- آیا در صورت درگیری شما می توانید احتمال زدن
ضربه هشدار دهنده از سوی ارمنستان را بعید بدانید؟روبرت کوچاریان : ما تمایل آغاز عملیات نظامی را نداریم. اما در صورت
تجاوز ما با توجه به وضعیت نظامی تصمیمات مطابق با منافع امنیت خود را اتخاذ خواهیم کرد.سؤال- در مرز بین قره باغ کوهستانی
و جمهوری آذربایجان دائماً درگیری ها صورت می گیرند که موجب قربانی مردم می شوند. آیا نیروهای حافظ صلح روسی و یا
کشورهای دیگر می تواند راه خروج از این وضعیت باشد؟روبرت کوچاریان : پیشنهادات ما پیرامون حل درگیری مربوط به پذیرش
جمهوری و تضامین امنیت هستند. این پیشنهادات حضور نیروهای حافظ صلح را پیش بینی می کند. این باید نیروهای حافظ صلح بین
المللی باشد.سؤال- مرز شما با جمهوری آذربایجان و ترکیه بسته است. چه کسی می تواند در حل این مسأله به شما کمک کند:
روسیه یا آمریکا؟روبرت کوچاریان : فکر می کنم نه روسیه و نه آمریکا نمی توانند در اینجا کمک کنند. روابط ما با ترکیه پیچیده
هستند و با واقعیت های تاریخ مشترک ما پیچیده تر می شوند. عاقل ترین کار احیای تماس های مستقیم خواهد بود. اما در این جا هنوز
راه خروج مشاهده نمی شود.سؤال- ایران همسایه کشور شما در رابطه با برنامه هسته ای خود می تواند مورد مجازات سخت
اقتصادی قرار بگیرد. در عمل یک سوم حجم تجارت شما با ایران انجام می شود. آیا شما با توجه به ضرر احتمالی برای اقتصاد شما
با بکارگیری مجازات مخالفت می کنید؟روبرت کوچاریان : ما با مجازات مخالف هستیم زیرا آن ها نه تنها به ما می توانند ضرر وارد
بیاورند. فکر نمی کند که مجازات راهی برای حل مسأله را باز خواهند کرد. ریاست ایرانی مطمئن است که در چارچوب توافقات بین
المللی فعالیت می کند. طی تماس ها ریاست ایرانی تأکید می کند که برنامه هسته ای ایران هیچ گونه اهداف نظامی را ندارد.اما اگر به
ایران فشار وارد آورده شود و اگر آن احساس کند که نسبت به کشور خود رفتار غیرعادلانه نشان داده می شود، اگر ایرانی ها احساس
کنند که غرب استانداردهای دوگانه بکار می گیرد، ایرانی ها به این نتیجه گیری خواهند رسید که برای حق و عدالت باید رنج کشید. در
ذهن من تصوری ایجاد شده است که سخت تر شدن مجازات فقط موجب تشدید تشنج خواهد شد. نمی توا پیش بینی کرد که این آهنگ
منفی چه نتیجه ای خواهد داشت.سؤال- آیا برای ارمنستان بعنوان همسایه ایران خطری وجود دارد؟روبرت کوچاریان : ما با ایران
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روابط سازنده داریم، همکاری اقتصادی توسعه می یابد. با توجه به اینکه با دو همسایه دیگر یعنی با جمهوری آذربایجان و ترکیه
روابط نرمال نداریم، نمی خواهیم روابط با ایران را هم خراب کنیم. ایران کشور دارای تاریخ بزرگ است، ریشه های حاکمیت آن در
عمق قرون هستند.سؤال- تقریباً ده سال است که شما رئیس جمهور هستید. در اوائل سال آینده مهلت اختیارات ریاست جمهوری شما
به پایان خواهد رسید. به چه چیزی دست یافته اید و چه کارهای دیگر باید انجام شود؟روبرت کوچاریان : من اصلاحات اقتصادی را
نیز از دستاوردهای ریاست جمهوری خود محسوب می کنم. ما با ساختارهای مالی بین المللی بسیار خوب همکاری می کردیم. رشد
اقتصاد ارمنستان بالغ بر 12 درصد است، این یکی از بالاترین شاخص ها برای کشورهایی است که نفت صادر نمی کنند. جانشین من
باید اصلاحات اقتصادی را ادامه دهد. ما به دست اندر کاران سطح متوسط و مؤسسات دارای تکنولوژی های عالی نیاز داریم.ریاست
کشور باید زمینه اجتماعی و سیستم حقوق بازنشستگی را اصلاح نماید. سطح فقر در کشورمان اگر چه طی چند سال گذشته کاهش یافته
است اما در زمینه اجتماعی هنوز کارهای زیاد وجود دارند. نیروهای امنیت کشورمان بسیار خوب سازمان یافته اند. این امر برای
آینده نیز مهم می باشد: در بستر تاریخ پیچیده ما شهروندان ارمنستان به دفاع خاص نیاز دارند.سؤال- خدمات امنیت و ارتش در درجه
اول از سوی سرژ سرکیسیان اصلاح شده اند که اکنون نخست وزیر است و قبلاً وزیر دفاع بود. وی نامزد دورنمایی ریاست
جمهوری محسوب می شود. آیا شما از او حمایت می کنید؟روبرت کوچاریان : بله. من مسلماً از او حمایت می کنم. مدت زیادی با وی
کار کرده ام. آن واقعیتی که ارتش به یکی از ساختارهای دولتی دارای اعتماد مردم تبدیل شده است، در درجه اول نتیجه فعالیت وی
می باشد.سؤال- آیا شما می توانید تصور کنید که ارمنستان در آینده عضو اتحادیه اروپا خواهد شد؟روبرت کوچاریان : ما واقع بین
هستیم. برای آینده نزدیک ما هدف عضویت در اتحادیه اروپا را در مقابل خود قرار نمی دهیم. اکنون برای ورود به اتحادیه اروپا نوبت
طولانی وجود دارد. فکر می کنم که اتحادیه اروپا بایداستراحت کند. اما ما هر کار ممکن را انجام خواهیم داد تا همکاری با اتحادیه

اروپا را به سطح بالاتری برسانیم.انتهای پیام.
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